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nevyšlo. Pfizer seškrtá další dodávky
- CZ24 News | 29. ledna 2021

EU: Kvůli vytáhnutí šesté dávky vakcíny Pfizer/BioNTech z jedné lahvičky místo původně
zamýšlených pěti se paradoxně zřejmě sníží počet lidí, kteří vakcínu obdrží. Výrobce totiž
možnosti získání šesté využil ke snížení dodávek. „Objednávky vždy vycházejí z počtu dávek,
nikoli z počtu lahviček,“ tvrdí.

Ještě počátkem ledna se unijní státy radovaly, že díky nápadu dostat z lahvičky, obsahující pět dávek
vakcíny, dávku šestou získají očkovací látky navíc. Po šesté dávce hlasitě volal po vzoru Izraele i
český premiér Andrej Babiš a kontaktoval též předsedkyni Evropské komise Ursulu von der
Leyenovou s žádostí, aby byla tato možnost prosazena v celé Unii. Evropská léková agentura ohlasy
vyslyšela 8. ledna.

Nyní však hrozí, že díky strategii na získání více vakcíny jí ve skutečnosti bude výrazně méně, než za
kolik unijní státy zaplatily. Výrobce totiž reagoval s tím, že pokud je ve skutečnosti dávek šest, tak se
může snížit dodávka vakcín o dvacet procent.

Možný je podle Pfizeru tento postup díky tomu, že podle dohody objednávky „vždy vycházejí z počtu
dávek, nikoli z počtu lahviček“. Pokud tedy státy EU tvrdí, že z jedné lahvičky mají šest dávek místo
pěti, lze počet dodaných lahviček snížit. „Závazky vůči státům dodržujeme,“ tvrdí firma.

Že ve skutečnosti kvůli navýšení čerpání dávek z jedné ampule přijdeme o dodávky vakcíny, potvrdila
pro server TN.cz mluvčí českého Ministerstva zdravotnictví Barbora Peterová. „Ano, smlouvy jsou
skutečně uzavřeny na dávku,“ uvedla.

Paradoxně tak získáme ještě méně vakcín, než za kolik jsme zaplatili, šestá dávka totiž není ve všech
ampulích s vakcínou vhodná k podání. V lahvičce občas nevybude, jelikož obsahují různé množství
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náplně, o šesté dávce tak mnohdy rozhoduje i způsob natažení dávky do jehly a to, zdali v nich
například neulpí příliš vakcíny.

Členské země EU mají se společnostmi Pfizer/BioNTech problém i v rámci dodání slíbeného počtu
dávek včas, jelikož firmy oznámily, že dodávky vakcín výrazně utlumí. Stejný krok naznačila i firma
AstraZeneca, jež oznámila, že dodá v 1. čtvrtletí jen malou část slíbených dávek. Evropská agentura
pro léčivé přípravky (EMA) mohla vakcínu AstraZeneky doporučit k podmínečnému užívání již v
pátek. Německé orgány doporučily nepodávat vakcínu od firmy AstraZeneca lidem starším 65 let.
Podle Institutu Roberta Kocha není jasné, nakolik je u starších lidí tato vakcína efektivní.
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